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چراغ روشن فیلم سازی در کردستان
طاهــره   - فرهنگــی  گــروه  ســپهرغرب، 
ترابی مهوش: فیلم ســاز کردســتانی با اشــاره به 
اینکــه انتظــار برای حمایــت در بســتر فیلم کوتاه 
ســخت است زیرا شاهد برگشــت سرمایه در این 
بخــش نخواهیــم بود، گفــت: برخی دســتگاه ها 
بــا وجود ســختی ها در ایــن عرصــه ورود کردند؛ 
به عنــوان مثال حوزه هنری اســتان کردســتان و 
یا انجمن ســینمای جوان به واســطه مشــارکت 
و تأمیــن تجهیزات و بخشــی از هزینه های تولید، 

تنها چراغ این هنر را روشن نگه می دارند.
طــی دو دهــه گذشــته کردســتان به عنــوان 
یکــی از قطب های فیلم کوتاه در ایران توانســته 
در جشــنواره های بین المللــی بــا آثــار و تولیدات 
داســتانی،  مختلــف  بخش هــای  در  ســینمایی 
بین المللــی  ســطح  در  پویانمایــی  و  مســتند 

نماینده شایسته ای برای سینمای ایران باشد.
می تــوان  را  موفقیت هــا  ایــن  آنکــه  حــال 
حاصــل تــاش و نــگاه ویژه فیلم ســازان اســتان 
بــه ویژگی های فرهنگی و بومی اســتان دانســت 
به طوری که می توان شــاخصه اغلــب فیلم های 
ساخته شده در این خطه را همراه با امیدآفرینی 
و بیان درســت دغدغه هــای اجتماعی بــه دور از 
ســیاه نمایی های کاذب و همــکاری فیلم ســازان 

دانست.
از طرفی با توجه به ظرفیت موجود در صورت 
افزایــش حمایت هــای مــادی و معنــوی از تولید 
آثار ســینمایی بــا توجه بــه اســتعدادهای بالای 
فیلم ســازان در کردســتان و تجربه های ارزنده ای 
که کسب کرده اند، این روند موفقیت را می توان 
بسیار بیش از این بالا برد و کردستان را به عنوان 
کانون فیلم ســازی در ســطح جهان معرفی کرد. 
حــال آنکــه دراین بیــن گفت و گــو بــا هنرمنــدان 
نامدار این رشــته یقیناً می تواند در ترغیب بیشتر 

جوانان به این رشته تأثیرگذار باشد.
بر این اســاس برآن شــدیم تا گفت و گویی را با 
فیلم ســاز و تصویربردار مطرح کردستانی ترتیب 

دهیم که در ادامه می خوانید:
زانیــار لطفــی با بیــان اینکــه متولــد 1360 در 
ســینما  کارشناســی  غ التحصیــل  فار ســنندج، 
گرایــش تدویــن به عنــوان دانشــجوی ممتــاز با 
رتبه عالی و کارشناســی ارشد سینما از دانشگاه 
هنر تهران اســت، گفت: هم اکنون مسئول واحد 
هنرهای تصویری حوزه هنری اســتان کردستان، 
فیلم ســازی  و  تصویربــرداری  رشــته  مــدرس 
دانشــگاه جامــع علمی کاربــردی فرهنــگ و هنر 
ســروش، دانشــگاه جامع علمی کاربــردی واحد 
بازرگانی سنندج، حوزه هنری استان کردستان و 
انجمن ســینمای جوانان ایران در دفتر ســنندج 

هستم.
وی بــا تأکیــد بــر اینکــه در ســال 97 به عنوان 
مــدرس نمونه دانشــگاه جامع علمــی کاربردی 

فرهنــگ و هنــر ســروش انتخــاب شــدم افــزود: 
کار اصلــی بنــده فیلم ســازی اســت و به صــورت 

تخصصی کار تصویربرداری را دنبال می کنم.
وی عنــوان کــرد: تصویربــرداری بیــش از 50 
فیلم کوتاه مســتند، داســتانی و تله تئاتر از سال 
1384 تاکنون، همکاری با شــبکه های برون مرزی 
الکوثــر، العالــم و ســحر به عنــوان تصویربــردار، 
تدوینگر و کارگردان تلویزیونی بیش از 30 برنامه 
مولتی کــم و ترکیبــی، تدویــن بیــش از 40 فیلــم 
کوتاه و بلند مســتند، داستانی، تله تئاتر، سریال، 
تیــزر و برنامه هــای ترکیبــی تلویزیــون بخشــی از 

فعالیت های هنری بنده به حساب می آید.
این فیلم ســاز کردســتانی با اشــاره به ساخت 
و کارگردانــی چهار فیلم کوتاه داســتانی )نیمکت 
1385، آرامــش در حضــور دیگــران 1391، انــدک 
جایــی برای زیســتن 1393، لانک 1394، نهســت 
1397( و دو فیلــم مســتند )خواهــر غریب 1390 
)بادبــادک  انیمیشــن  پــوش کشــی 1393( و  و 
1395( به عنــوان بخشــی از ســابقه هنــری خود 
دیگــر  از  نیــز  فیلــم   50 از  بیــش  تدویــن  گفــت: 
فعالیت هــای هنــری بنــده در عرصه فیلم ســازی 

است.
لطفــی بــا تأکید بــر اینکــه طبیعتاً به واســطه 
در  حضورشــان  و  ساخته شــده  فیلم هــای 
جشــنواره های مختلــف عــاوه بــر دیــده شــدن 
هنر بنــده خوشــبختانه به عنوان فیلم هــای برتر 
مورد توجه قرار گرفته اســت، افــزود: طبق آنچه 
در خاطرم هســت نخستین جایزه ام را در انجمن 
ســینمای جوانــان ایــران بــرای فیلــم نیمکت در 

سال 86 گرفتم.
وی بــا بیان اینکه طی این ســال ها به عناوین 
مختلف چه به عنــوان تهیه کننده و چه به عنوان 
کارگــردان و یــا عوامــل فنــی در جشــنواره های 
مختلــف حائــز جوایــز مختلــف شــده ام افــزود: 
ازجمله این فیلم ها می توان به فیلم لانک اشاره 
کــرد که در ســال 2015 جایزه بهترین فیلم بخش 

بین الملل را از آن خود کرد.
وی بــا اشــاره بــه اینکــه در جشــنواره فیلــم 
آریزونــای آمریــکا نیز بنده جایــزه دریافت کرده ام 
خاطرنشان کرد: در جشنواره فامینگو به عنوان 
ســطح  در  دانشــجویی  جشــنواره  معتبرتریــن 
بین الملــل نیــز بنــده توانســتم در ســال 2016 در 

بخش فیلم برداری جوایزی را کسب کنم.
بــا بیــان اینکــه در  ایــن هنرمنــد کردســتانی 
شــانزدهمین جشــنواره فیلم مقاومت نیز جایزه 
بهتریــن فیلــم داســتانی را از آن خــود کــردم در 
خصوص نحوه ورودش به این عرصه گفت: پس 
از اینکه مدرک کارشناسی کامپیوتر خود را گرفتم 
یــک واحــد ویدئوکلوپ بــاز کــردم و از این طریق 
به صــورت اتفاقــی بــا انجمــن ســینمای جــوان 
واحد ســنندج آشنا شدم، همان موقع در واحد 

فیلم ســازی ثبت نــام کــردم و به عنــوان هنرجوی 
غ التحصیل شدم. ممتاز از این انجمن فار

لطفی ادامه داد: البته از کودکی به این رشته 
عاقه منــد بــودم و همیــن باعث شــد عــاوه بر 
تجربه عملی به صورت آکادمیک نیز در این عرصه 
ورود کرده و کارشناســی ارشــد خود را در رشــته 

سینما بگیرم.
وی بــا اشــاره بــه اینکــه از ســال 84 تاکنــون 
همه شــئونات زندگی ام از کار گرفته تا معیشــت 
و ارتزاقم از این رشــته اســت، تشــریح کرد: عماً 
نه تنها من بلکه بــه نظرم همه هنرمندانی که در 
عرصه هــای هنری مشــغول به فعالیت هســتند 
برحســب عاقــه این مهــم را ادامــه می دهند به 
طــوری کــه بعیــد می دانم کســی صرفاً بــه خاطر 
انتخاب رشــته و یــا کار تحمیلی بتواند در مســیر 
هنــر ادامــه دهــد زیــرا ایــن مســیر دارای فــراز و 
نشــیب های بســیاری اســت و درعین حال درآمد 

اندکی دارد.
ایــن فیلم ســاز ســنندجی در پاســخ بــه ایــن 
ســؤال که اکنون وضعیت هنرمندان کردستانی 
به ویــژه هنرمندانــی کــه در رشــته شــما فعالیت 
دارند را چه طور ارزیابی می کنید؟ آیا حمایت ها از 
ســوی متولیان به نحوی هســت که فعالان را به 
ادامه مسیرشــان امیدوار کند؟ تصریح کرد: باید 
یــک واقعیــت را پذیرفــت و آن اینکه فیلم ســازی 
و فعالیــت در عرصــه تولیــد یک فیلم اصــولًا هنر 
گرانی است که طی سال های اخیر به واسطه بالا 
رفتن هزینه های کار برای هنرمندان در این رشته 

با دشواری بسیاری همراه است.
لطفی افزود: آنقدر هزینه تولید و دست مزدها 

بالاست که اگر هنرمندان در سال ها قبل سالانه 
دو اثــر )فیلــم کوتــاه( تولیــد می کردنــد در حــال 

حاضر این امکان را ندارند.
وی با اشــاره بــه اینکه انتظار بــرای حمایت در 
بستر فیلم کوتاه سخت است زیرا شاهد برگشت 
ســرمایه در ایــن بخــش نخواهیــم بــود، افــزود: 
برخی دســتگاه ها با وجود مشکات و سختی ها 
در ایــن عرصــه ورود کردند به عنــوان مثال حوزه 
هنــری اســتان کردســتان و یــا انجمن ســینمای 
جوان به واســطه مشــارکت و تأمیــن تجهیزات و 
بخشی از هزینه های تولید در واقع تنها چراغ این 

هنر را روشن نگه می دارند.
ایــن فیلم ســاز مطرح افــزود: همین کــه چراغ 
ایــن هنــر خاموش نشــود و همچنان ما شــاهد 
تولید در این عرصه باشــیم خوب است اما قطعاً 
ایــن میزان حمایت کافی و رضایت بخش نیســت 
زیــرا هنــوز دســتگاه های متولی توجیه درســتی 
از فیلــم مســتند و کوتاه نداشــته و عمــاً از بازار 

مصرف آن شناختی ندارند.
لطفی با اشاره به اینکه در حال حاضر فعالیت 
در ایــن عرصــه مرهــون عشــق و عاقــه اســت، 
تشــریح کــرد: گاهــی ایــن عاقه مندی بــه حدی 
اســت که از منابع مالی خود دست به تولید زده 
و یــا به دنبال جذب ســرمایه رفتــه و حامی مالی 

جذب می کنند.
وی ادامه داد: طی دو سال گذشته به واسطه 
کرونا عاوه بر رکود در تولید ما در بخش پخش و 
ارائه فیلم های تولید شده نیز شاهد بروز مشکل 
بودیم زیرا به دلیل محدودیت های عنوان شــده 

جشنواره آنچنانی برگزار نشده است.

وی بــا بیــان اینکــه البتــه اخیراً یک جشــنواره 
در کردســتان کلیــد خــورده کــه بنــده دبیــری آن 
را بــر عهــده دارم افــزود: خوشــبختانه به عنوان 
نخســتین دوره این جشــنواره شــاهد اســتقبال 
بی سابقه ای از سوی هنرمندان بودیم به طوری 
کــه با وجود شــرایط حاکم و نیز بــروز کرونا چیزی 
حــدود 100 اثــر بــرای حضــور در ایــن جشــنواره 
ثبت نــام کرده انــد در حالی که بــازه زمانی در نظر 
گرفته شــده بــرای تولیــد، فیلم هــای تولیــدی از 

سال 1397 تاکنون بوده است.
ایــن هنرمنــد کردســتانی بــا تأکیــد بــر اینکــه 
حضــور  انگیــزه  جشــنواره هایی  چنیــن  برگــزاری 
در بیــن جوانــان را بیشــتر می کنــد بیان کــرد: در 
خصــوص حضــور هنرمنــدان و حمایــت از ایــن 
بخــش بایــد بگویــم در بخــش ارائــه بین المللی 
فیلم هــا آنچه اتفــاق می افتد این کــه عماً هیچ 

دستگاهی در این بخش دخالت نمی کند.
لطفــی ادامه داد: البتــه ما در حوزه هنری یک 
بخــش به عنــوان بخــش بین الملل داریــم اما در 
جشــنواره بین المللی هنرمندان فیلم ســاز اغلب 
به صورت اختیاری و از طریق هزینه های شخصی 
ورود می کننــد کــه این مهم به نظر بنــده رویکرد 
مناسبی اســت زیرا در صورت دخالت دستگاه ها 
بنا به ساختارهای تعریف شــده باید محدودیتی 

برای هنرمندان و آثارشان ایجاد شود.
وی، افزود: هرچند پخش فیلم در جشنواره ها 
نیز بنا به ورودی های تعریف جهت حضور در این 
رقابت ها یک کار پرهزینه است اما با عدم دخالت 
دســتگاه ها خوشــبختانه در این مســیر مشکلی 

وجود ندارد.

کاردانش - فرهنگی

ی سردرگمی دانش بنیان ها در نبود نظام جامع تبادل فناور
طاهــره   - کاردانــش  گــروه  ســپهرغرب، 
بــا  ایــن پژوهشــگر حــوزه فنــاوری  ترابی مهــوش: 
اشــاره بــه اینکــه رونــد حــوزه فنــاوری در کشــور 
می بایســت به گونه ای باشد که از نیازهای فناورانه 
کــه  برســیم  دانش بنیانــی  محصــول  بــه  کشــور 
بتواند پاســخگوی نیاز کشــور باشــد گفــت: مقصر 
شرکت های دانش بنیان نیستند؛ مشکل این است 
که ما یک فضای مشخصی برای شناسایی نیازهای 

فناورانه کشور نداریم.
کســب  بــرای  افــراد  از  برخــی  حاضــر  حــال  در 
ایده هــای خود و ورود به دنیای کســب و کار اقدام 
به تأســیس شــرکت های دانش بنیــان می کنند که 
ثبــت ایــن گونه شــرکت ها باعث می شــود افــراد از 
طریــق تجاری ســازی و تولید ایده های خود کســب 
درآمــد کننــد حال آنکــه دراین بیــن چرخه نــوآوری 
تقریباً در تمامی صنایع، سریع تر از هر زمان دیگری 
در حال حرکت اســت به گونه ای که نوآوری یا ارزش 
یک محصول و یا خدمت را نزد مشــتری بالا می برد 
و یا با کاهش هزینه ها مزیتی رقابتی ایجاد می کند.
بر این اســاس برآن شــدیم تا درباره ایده یابی و 
خلق آن، راهکارها و الزامات و مســئله محور بودن 
دانش بنیان ها و مســائلی کــه در حال حاضر مردم 
بــا آن دســت و پنجه نــرم می کننــد، گفت و گویی را 
با پژوهشــگر حــوزه فنــاوری و صنایع خــاق ترتیب 

دهیم که در ادامه می خوانید:
از  یکــی  اینکــه  بیــان  بــا  پاشــایی دیدار  علــی 
موضوعــات اساســی و مهم در دنیــای امروز حوزه 
فناوری، این است که بتوانیم ها فناوری های مرتبط 
با نیــاز جامعه را تأمین کنیم، گفــت: برای بهره وری 
آن  از فنــاوری، بایــد ببینیــم شــرایط کلــی  بیشــتر 

جامعه چگونه است.
وی بــا تأکید بر اینکــه متأســفانه در حال حاضر 
اقتصاد کان کشور ما با محدودیت های بی شماری 
مواجه است، تصریح کرد: ما با تحریم های ظالمانه 
روبــه رو هســتیم که این مهــم ما را از دســتیابی به 
فناوری هــای مطــرح در ســطح بین الملــل محروم 
می کند و اینکه دسترسی به آن، هزینه ای به مراتب 

بیشتر از سایر کشورها را می طلبد.
وی افــزود: بنابراین می توان این تهدید بزرگ در 
کشــور را به یک فرصت برای جوانــان نخبه و فعال 

در حوزه فناوری و علمی بدل کرد.
این پژوهشــگر حــوزه فناوری با اشــاره به اینکه 
ایــن مهــم بدیــن ترتیــب قابــل تحقــق اســت کــه 
بتوانیــم نیازهای  کشــور که در حــال حاضر از خارج 
تأمیــن می شــود را در داخــل تهیه کنیم ابــراز کرد: 

بومی ســازی فناوری که امروز خوشبختانه با توجه 
بــه زیســت بوم نــوآوری کــه در کشــور وجــود دارد 
و حــدود 70 هــزار شــرکت دانش بنیــان را شــامل 

می شود، قابل دست یابی است.
پاشــایی دیدار بــا اشــاره بــه اینکه خوشــبختانه 
هم جوانان فعال در این زمینه ها در کشــور بســیار 
اســت و هــم افــراد شــاخصی را داریم کــه روی این 
فناوری هــا کار کرده اند، خاطرنشــان کــرد: عاوه بر 
این در دانشگاه ها به ویژه دانشگاه های سطح یک 
کشــور با توجه به تجربه هایــی که در این خصوص 
داشــته اند نیز ایــن توانمندی وجود دارد؛ مســئله 
این است که برای تأمین نیازهای فناورانه کشور به 

یکسری الزامات نیاز داریم.
وی با بیــان اینکه متأســفانه در حال حاضر این 
الزامات مورد توجه قرار نگرفته گفت: بدان مفهوم 
کــه مــا در عرضــه فنــاوری و تقویــت شــرکت های 
دانش بنیــان خوب عمل کرده ایــم اما در خصوص 

متقاضی فناوری کارهای لازم انجام نشده است.
وی بــا بیــان اینکــه در حــال حاضــر بــا انبوهــی 
از صنایــع مواجهیــم کــه هنــوز در تکمیــل زنجیــره 
ارزش خــود بــا مشــکل مواجه انــد در صورتــی کــه 
شــرکت های دانش بنیــان می تواننــد در این بخش 
ورود کنند گفت: متأســفانه بخش انبوهی از ارزش 
افزوده در بخش صنایع به دلیل نبودن این ارتباط 

از بین می رود.
این پژوهشــگر حوزه فناوری با بیــان اینکه برای 
بهره منــدی از ایــن ارزش افــزوده، تکمیــل زنجیــره 
ارزش و در نهایت بهره وری بیشــتر در عرصه صنعت 
نیازمند داریم که دو سمت متقاضی و عرضه کننده 
فناوری را به یکدیگر نزدیک کنیم افزود: متأســفانه 
در حال حاضر بین دو ســمت شکافی وجود دارد و 

این اتصال هنوز شکل نگرفته است.
پاشــایی دیدار بــا اشــاره بــه اینکه متأســفانه با 
وجود داشتن ظرفیت و تأکیدات مکرر رهبر معظم 
انقــاب، تنهــا 10 درصــد از فضای اقتصاد کشــور با 

مباحــث حوزه فناوری و صنایــع مرتبط با آن ارتباط 
دارد گفــت: در حال حاضــر عمده اقتصــاد ایران بر 

پایه منابع است.
وی با اشاره به اینکه برای این اتصال می بایست 
حمایــت از دو ســمت انجــام شــود افــزود: بــدان 
معنــا که عاوه بــر حمایت از عرضه کننــده فناوری، 
از شــرکت های متقاضــی فنــاوری نیز با اســتفاده از 
ابزارهــای سیاســتی همچــون مشــوق ها مالیاتی، 

بیمه ای و غیره حمایت لازم صورت گیرد.
این پژوهشــگر حــوزه فناوری با اشــاره به اینکه 
بایــد از طریــق این حمایت ها فرهنگ ســازی شــود 
کــه شــرکت های متقاضــی بــه اســتفاده از فناوری 
در صنایــع اعتمــاد کننــد گفــت: متأســفانه تعداد 
کمــی از فعالان مهم صنعتی کشــور به محصولات 

شرکت های دانش بنیان داخلی اعتماد می کنند.
پاشــایی دیدار با اشاره به اینکه دولت باید خود 

بین عرضه کننــده و متقاضی فنــاوری از طریق این 
حمایت ها قرار گیرد افزود: این مشــکل که در حال 
حاضر نمی توانیم نیازهای فناورانه کشور را آن طور 
کــه بایــد تأمین کنیــم، به ایــن مســئله بازمی گردد 
که مــا ســامانه جامعــی بــرای شناســایی نیازهای 

فناورانه کشور نداریم.
وی بــا بیــان اینکه متأســفانه  حتی ایــن مهم در 
بیــن ســازمان های دولتی نیــز وجود دارد تشــریح 
زمینــه  ایــن  در  حاضــر  حــال  در  متأســفانه  کــرد: 
به شــدت بــا مــوازی کاری مواجهیــم بــه طــوری که 
دســتگاه های اجرایی هر یک به صــورت مجزا راهی 
خــاص را در پیــش گرفته انــد کــه ایــن مهــم خــود 
منجــر به پراکندگی و ســردر گمی گســترده ای حتی 
برای همــان شــرکت دانش بنیان اتفــاق بیفتد زیرا 
نمی داند نیاز فناورانه کشــور را می بایست از کجا و 

از چه طریقی شناسایی کند.

این پژوهشــگر حوزه فناوری با بیان اینکه امروز 
یکــی از اصول علــم بازاریابی این اســت که در ابتدا 
نیازســنجی ســپس محصــول مــورد نیــاز را تولیــد 
می کنند تشــریح کرد: اما متأسفانه در شرکت های 
دانش بنیان ما اینگونه نیســت، نخســت محصول 
توســط این شــرکت ها ســاخته می شــود و سپس 
به دنبــال کاربرد آن می گردند حــال آنکه این روش 

غلط است.
پاشــایی دیدار با اشــاره به اینکه البته دراین بین 
بلکــه  نیســتند  دانش بنیــان  شــرکت های  مقصــر 
مشــکل ایــن اســت که مــا یــک فضای مشــخصی 
بــرای شناســایی نیازهــای فناورانــه کشــور نداریم 
گفت: وقتی این فضا وجود ندارد این شــرکت های 
دانش بنیــان هســتند کــه هزینــه کــرده و حتــی در 
خصــوص تحقیق و توســعه ورود کــرده و با صرف 
زمــان و مکان محصول تولیــد می کند حال آنکه از 

بازار فروش محصول خود بی اطاع است.
وی ادامــه داد: یکــی از چالش هــای ما در حوزه 
بــازار  توســعه  موضــوع  دانش بنیان هــا  فعالیــت 
اســت بدین مفهوم که اغلب محصولی را که تولید 

کرده اند بازاری برای فروش ندارد.
این پژوهشــگر حــوزه فناوری با اشــاره به اینکه 
روند حوزه فناوری در کشــور می بایست به گونه ای 
باشــد کــه از نیازهای فناورانه کشــور بــه محصول 
دانش بنیانــی برســیم کــه بتوانــد پاســخگوی نیــاز 
کشــور باشــد گفت: این مهم ازآنجاکه کشور گرفتار 
تأمیــن  خصــوص  در  جــدی  مشــکات  و  تحریــم 
نیازهــای فناورانــه از خارج از کشــور اســت اهمیت 
بیشــتری دارد و می بایســت از ایــن فرصــت نهایــت 

استفاده را داشته باشیم.
پاشــایی بیدار با بیــان اینکه متأســفانه با وجود 
تأکیدات رهبری هنوز به آن شکلی که باید موضوع 
تبــادل فنــاوری بــه خاطــر موازی کارهــا در کشــور 
یکپارچــه و جامع نشــده ابراز کرد: ایــن مهم باید از 
طریق یک تصمیم ملی به نتیجه برسد که لازمه آن 
پای کار آمدن مجلس و دولت است تا به یک نظام 

جامع تبادل فناوری در کشور برسیم.
وی با اشاره به اینکه در حال حاضر این نظام در 
کشــور وجود نــدارد ابراز کرد: در نظــر بگیرید اغلب 
صنایــع ما از محل برآورده شــدن نیازهای فناورانه 
خود اطاع درســتی ندارند در حالی که از سه سال 
پیش مفهومی با عنوان فن بازار ملی مطرح شــد و 
قــرار بود در این بســتر عرضه کنندگان و متقاضیان 
فنــاوری در یــک راســتا قــرار گیرند و درواقع شــبکه 
تبــادل فناوری از طریــق این فن بازار ملی تحت نظر 
معاونــت علمی ریاســت جمهوری شــکل گیــرد اما 
هنوز بســیاری از دســتگاه های اجرایی به بازار ملی 

متصل نیستند.
وی بــا اشــاره بــه اینکــه متأســفانه حتــی برخی 
از دســتگاه ها هنــوز مفهــوم نیــاز فناورانــه را درک 
نکرده اند، اظهار کرد: ایــن پراکندگی، موازی کاری و 
فقدان بانــک اطاعاتی جامع منجر به ســردرگمی 
نیازهــای  شناســایی  در  دانش بنیــان  شــرکت های 
فناورانــه و در ســوی دیگــر ســازمان های اجرایی و 
صنایع ما برای تهیه محصول فناورانه شده است.

کــرد:  تأکیــد  فنــاوری  حــوزه  پژوهشــگر  ایــن 
همچنین نبود نظام جامع تبادل فناوری در کشــور 
و عــدم الزام قانونــی برای دســتگاه های اجرایی به 
ســوق پیــدا کردن بــه این سمت وســو ســردرگمی 

حوزه فناوری را به دنبال داشته است.
مع الوصــف بــا توجه بــه آنچه گفته شــد آنچه 
مسلم اســت اینکه طعم دل چسب تبدیل دانش 
بــه محصــول به مــذاق همه خــوش می آیــد اما 
دســتخوش  ایــران  در  همچنــان  شــیرینی  ایــن 
را می تــوان در  آن  نامایماتــی اســت کــه نمــود 
نبود بســتر لازم مانند عدم عرضه مناســب، عدم 
بازاریابــی داخلــی و خارجــی، کاســتی در اجــرای 
برنامه ریزی هــای  برنامه هــای مصــوب و کمبــود 

کرد. جست و جو  مناسب 
بــه طــوری که طی ســال های گذشــته بــا وجود 
حــوزه  ایــن  در  صورت گرفتــه  تاش هــای  تمــام 
همچنــان پژوهشــگران و محققــان کشــور بــر این 
باورنــد که تبدیل دانــش به محصــول راه زیادی را 
باید به جان بخرد تا بتواند به طور کامل در کشــور 

نهادینه شود.
تبدیل دانش به محصــول هدف نهایی فعالان 
علمی کشــور اســت چراکه این افراد معتقدند علم 
باید به بهبــود زندگی افراد جامعه کمک  کند اما با 
تمــام تاش های صورت گرفته هنــوز چرخه فناوری 
در کشــور کامــل نشــده و تجاری ســازی بــا فــراز و 

فرودهایی همراه است.

تقدیر سفیر ژاپن 
از تنها مادر شهید ژاپنی

ســپهرغرب، گروه فرهنگی: »آیکاوا کازوتوشی« 
ســفیر ژاپن در ایران از تاش هــای فرهنگی مرحوم 
کونیکــو یامامــورا مادر شــهید محمــد بابایی برای 
عمق بخشــیدن به دوســتی میان دو ملت ایران و 

ژاپن تقدیر کرد.
»آیــکاوا کازوتوشــی« ســفیر ژاپــن در ایــران در 
مراســم یادبود و چهلمین روز درگذشــت مرحومه 
ســبا بابایی »کونیکو یامامورا« در مدرسه تطبیقی 
و بین المللــی تهــران شــرکت و پیــام تســلیت مردم 

کشورش را به خانواده مرحومه بابایی اباغ کرد.
از  ویدیویــی  مراســم  ایــن  در  همچنیــن 
دستاوردهایی که از فعالیت های فرهنگی مرحومه 
بابایی در موزه صلح تهران و همچنین فعالیت های 
تبادلی میــان بازماندگان بمب اتمی هیروشــیما و 
قربانیان ســاح های شــیمیایی ایران صــورت داده 

بود، پخش شد.
در پایان این مراســم، سفیر ژاپن در ایران ضمن 
دعــا برای آرامش روح مرحومه بابایی، احترام خود 
را نســبت به دســتاوردهای او در دوستی فرهنگی 
ایران و ژاپن بیان داشت و از خانواده شهید بابایی 

تقدیر و تجلیل کرد.
  دربــاره مرحومــه کونیکــو یامامــورا بیشــتر 

بدانید
کونیکو یامامــورا در خانواده ای بودایی در ژاپن 
متولــد شــد و در 20 ســالگی با جوانی مســلمان و 
ایرانی آشــنا شــد و تحــت تاثیر اخاق اســامی این 
جوان مســلمان به دین اســام مشــرف شــده و با 
الهام از کتاب آسمانی قرآن نام »سبا« را برای خود 

برگزید.
یامامــورا بعد از ازدواج بــه ایران مهاجرت کرد و 
صاحب فرزندی شــد که عــازم جبهه های نبرد جنگ 

تحمیلی شده و به شهادت رسید.
کونیکو یامامورا در سال های ابتدایی راه اندازی 
رادیــو ژاپنــی، فعالانــه در پایه گــذاری ایــن رســانه 
نقش آفرینــی کــرد و پــس از آن تاکنــون بــه عنوان 

کارشناس با این رادیو همراه بوده است.
کتــاب »مهاجر ســرزمین آفتاب« توســط حمید 
بــا  و  آثــار دفــاع مقــدس  نویســندگان  از  حســام 
همکاری مســعود امیرخانی گردآوری و تنظیم شد 
و از ســوی انتشــارات »ســوره مهر« هــم اکنون در 
دسترس عاقه مندان قرار دارد. کتاب مورد نظر را 

از این درگاه خرید کنید.


